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Vist que els reunits són el total de membres que legalment constitueixen l’Ajuntament 
Ple, el Sr. President declara obert l'acte i s'entra a l'examen dels assumptes inclosos 
en l'ordre del dia. 
 
ORDRE DEL DIA 
1.- Actes pendents d'aprovar 
PLE2014/6 Ordinària 17/06/2014 
2.- Resolucions a donar compte 
3.  Informar compliment de l’article 104 bis de la Llei de Bases de Règim Local. 
4.  Aprovació de les festes locals per l’any 2015. 
5.  Aplanament a recurs contenciós administratiu sobre telefonia mòbil. 
6.  Aprovació compte general de l’exercici 2013. 
7.  Modificació de crèdit núm. 6/2014. 
8.  Adhesió al conveni  " per a la creació d'un fons social de vivendes". 
9.  Adhesió a la Moció del Consell de  Cooperació pel Desenvolupament per la 
continuïtat de la cooperació municipal. 



10.  Proposta  en relació al finançament  de les escoles bressol de titularitat 
municipal  
11.- Assumptes sobrevinguts 
12.- Precs i Preguntes 
 
1.- Actes pendents d'aprovar 
1.1.-  Els regidors es donen per assabentats del contingut de l’acta de la sessió 
ordinària  de 17 de juny de 2014  
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU       (19) dels regidors del PSC, CiU i PP 
 Vots en contra:   DOS          ( 2)  dels regidors de l’Altraveu         
 Abstencions:      CAP 

 
2.- RESOLUCIONS A DONAR COMPTE 
Es dona compte al Ple dels Decrets núm. 702 de 13 de juny al 825 de 11 de juliol  
de 2014.  
Es dona compte també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en 
sessions del 17 de juny, 1 i 8 de juliol de 2014. 
La Corporació es donà per assabentada  
 
3.- INFORMAR COMPLIMENT DE L'ARTICLE 104 BIS DE LA LLEI DE BASES     
ATÈS que la 27/2013,  de 27 de desembre,  de racionalització i sosteniblitat de 
l’administració local (LRSAL)  ha introduït un nou article 104 bis a la Llei de Bases 
de Règim Local (LRBRL), regulant diversos aspectes del personal eventual al servei 
dels ens locals, tals com el nombre màxim d’aquests llocs segons la dimensió de 
l’entitat local, l¡adscripció funcional d’aquest personal i la publicació semestral a la 
pàgina web municipal i al butlletí oficial d ela província del nombre de llocs 
reservats a aquest personal. En l’apartat sisè d’aquest nou article 104 bis, estableix 
que “El president de l’entitat local ha d’informar el ple amb caràcter trimestral del 
compliment del que preveu aquest article.” 
Vist el que informa la Unitat de Recursos Humans, referent al compliment de 
requisits relatius als  llocs de treball eventuals d’aquest Ajuntament, dient que : 
1. Que el nombre de llocs de treball reservats a personal eventual en aquest 
Ajuntament és d’una plaça, i per tant  no supera els que contempla l’apartat primer 
de l’article 104 bis LRBRL 
2. Que el personal eventual al servei de l’ajuntament està assignat als serveis 
generals de l’entitat. 
3. Que semestralment es publica a la seu electrònica de l’ajuntament i al Butlletí 
Oficial de la Província de Barcelona el nombre de llocs de treball reservats a 
personal eventual existents a l’Ajuntament. 
Aquest Alcalde a l’Ajuntament Ple: 
Informa del compliment de l’article 104 bis de la Llei reguladora de les bases del 
règim local, en la redacció donada per la Llei de Racionalització i Sostenibilitat de 
l’Administració local, pel que fa al nombre de places reservades a personal 
eventual, que és d’1 plaça, que també es compleix l’adscripció funcional de les 
persones ocupants, i allò relatiu a la publicitat del nombre de places a la seu 
electrònica de l’ajuntament i al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Oscar Lomas,  PSC, presenta la proposta,i diu que es dona compte de 
l’informe que requereix el nou l’article 104 bis de la Llei reguladora de bases del 
règim local introduït per la llei de Racionalització i Sostenibilitat de l’Administració 
Local, i es diu que el president de l’entitat local ha d’informar al Ple amb caràcter 
trimestral del compliment del que preveu aquest article i que és el que delimita el 
nombre màxim de llocs de personal eventual, al seva adscripció als serveis generals 
i el fet de publicar-ho a la pagina web municipal i en el Butlletí Oficial de la 



Província el nombre de persones o de llocs e treball de càrrecs eventuals que hi ha 
a l’Ajuntament, per tant en aquest cas només és una única persona qui ocupa 
aquesta plaça, adscrita als serveis generals, per tant trimestralment donarem 
compte d’aquest informe. 
Pel grup de l’Altraveu intervé el Sr. Dani Sagrera,  per dir que tot i ara és una 
única persona qui ocupa la plaça de càrrec de confiança, pressupostàriament 
encara esta compatibilitzada una quantitat en el pressupost municipal per un segon 
càrrec. 
La Corporació es donà per assabentada  
 
4.  APROVACIÓ DE LES FESTES LOCALS PER L’ANY 2015. 
Vista la comunicació de la Generalitat de Catalunya, Departament d’Empresa i 
Ocupació instant a fixar les dues festes local per a l’any 2015. 
ATÈS que l’article 37.2 de l’Estatut dels treballadors indica que les catorze festes 
locals, dues seran locals i per Decret de la Generalitat de Catalunya, s’estableix que 
les dues festes locals seran fixades per Ordre del Conseller de Treball, a proposta 
dels municipis respectius. L’acord de l’Ajuntament ha de ser adoptat pel Ple, tal i 
com estableix l’article 46 del Reial Decret 2011/83, de 28 de juliol.  
ATÈS l’ordre del Departament de Treball per la qual s’estableix el calendari oficial 
de festes laborals per a l’any 2015. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció del següent 
ACORD: Aprovar com a festes locals de Castellar del Vallès, per a l’any 2015 

• el dijous ,    dia 19 de març 
• el dilluns,    dia 14 de setembre, festa major 

 
INTERVENCIONS 
La Sra. Pepa Martinez,  PSC, defensa la proposta dient que la Generalitat de 
Catalunya estableix que les dues festes locals siguin fixades per ordre del conseller 
d’Empresa i Ocupació i a proposta dels municipis. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
5.  APLANAMENT A RECURS CONTENCIÓS ADMINISTRATIU SOBRE 
TELEFONIA MÒBIL. 
Aquest Ajuntament de   Castellar del Vallès    va aprovar l’Ordenança fiscal 
reguladora de la taxa per aprofitament especial del domini públic local a favor 
d’empreses explotadores de serveis de subministres d’interès general, per als 
exercicis 2009 i 2010, seguint el model proposat per la Diputació de Barcelona. 
Igualment, l’Ajuntament ha delegat les funcions de gestió, inspecció i recaptació de 
dita taxa en la Diputació de Barcelona, que les porta a terme a través de 
l’Organisme de Gestió Tributària. 
Per part de l'Organisme de Gestió Tributària de la Diputació de Barcelona, en ús de 
les facultats delegades pels Ajuntaments de la Província, s'han vingut practicant 
liquidacions en concepte de taxa per aprofitament especial del domini públic local a 
favor d'empreses explotadores de serveis de subministres d'interès general, 
corresponents a les diverses operadores de telefonia mòbil, conforme a l'Ordenança 
fiscal aprovada pels dits Ajuntaments.  
Contra les liquidacions practicades pel dit Organisme, les operadores de telefonia 
mòbil van interposar recursos contenciosos administratius davant dels Jutjats 
Contenciosos Administratius de Barcelona, i contra les sentències dictades per 
aquests jutjats s'han formulat, en el seu cas, els corresponents recursos d'apel�lació 
davant el Tribunal Superior de Justícia de Catalunya. 
En el marc dels esmentats recursos contenciosos administratius, el Jutjat del 
Contenciós Administratiu número 17 de Barcelona ha formulat qüestió prejudicial 
davant el Tribunal de Justícia de la Unió Europea, que ha estat resolta mitjançant 
Interlocutòria de data 30 de gener de 2014 en els següents termes: 
"En virtud de todo lo expuesto, el Tribunal de Justicia (Sala Octava) declara: 



El Derecho de la Unión debe interpretarse, a la vista de la sentencia de 12 de julio 
de 2012, Vodafone España y France Telecom España (C-55/11, C-57/11 y C-
58/11), en el sentido de que se opone a la aplicación de una tasa, impuesta como 
contrapartida por la utilización y la explotación de los recursos instalados en una 
propiedad pública o privada, o  por encima o por debajo de la misma, en el sentido 
del artículo 13 de la Directiva 2002/20/CE del Parlamento Europeo y del Consejo, 
de 7 de marzo de 2002, relativa a la autorización de redes y servicios de 
comunicaciones electrónicas (Directiva autorización), a los operadores que prestan 
servicios de comunicaciones electrónicas sin ser propietarios de dichos recursos." 
Per la seva part, la sentència de 12 de juliol de 2012, a la que fa referència la 
Interlocutòria anteriorment transcrita, resolia les qüestions prejudicials (C-55/11, 
C-57/11 y C-58/11) formulades pel Tribunal Suprem, en els següents termes: 
"En virtud de todo lo expuesto, el Tribunal de Justicia (Sala Cuarta) declara: 

1. El artículo 13 de la Directiva 2002/20/CE el Parlamento Europeo y del 
Consejo, de 7 de marzo de 2002, relativa a la autorización de redes y 
servicios de comunicaciones electrónicas (Directiva autorización), debe 
interpretarse en el sentido de que se opone a la aplicación de un canon por 
derechos de instalación de recursos en una propiedad pública o privada, o 
por encima o por debajo de la misma, a los operadores que, sin ser 
propietarios de dichos recursos, los utilizan para prestar servicios de 
telefonía móvil.  

2. El artículo 13 de la Directiva 2002/20 tiene efecto directo, de suerte que 
confiere a los particulares el derecho a invocarlo directamente ante los 
órganos jurisdiccionales nacionales para oponerse a la aplicación de una 
resolución de los poderes públicos incompatible con dicho artículo" 

L'esmentada resolució del Tribunal de Justícia de la Unió Europea, de data 30 de 
gener de 2014,  ha confirmat la improcedència de l'exacció de la taxa per 
aprofitament especial del domini públic local a aquelles operadores de telefonia 
mòbil que no siguin propietàries de les xarxes utilitzades per a la prestació dels 
serveis de comunicació. 
En aplicació de la doctrina continguda a la referida sentència del Tribunal de Justícia 
de la Unió Europea, de data 12 de juliol de 2012, així com a la vista de les 
conclusions presentades per l'Advocada General en les qüestions prejudicials 
resoltes en dita sentència, el Tribunal Suprem ha dictat un gran número de 
sentències en les quals declara la nul�litat dels preceptes de l'Ordenança Fiscal 
reguladora de la taxa en allò que fa referència a la regulació del fet imposable i 
condició de subjecte passiu d'aquelles operadores que no siguin propietàries de les 
xarxes a través de les quals s'efectuïn els subministraments, així com al mètode de 
quantificació de la taxa previst a la pròpia Ordenança, declarant també la nul�litat 
de l'article de l'Ordenança referent a la quantificació. 
Per totes, la Sentència del Tribunal Suprem de data 15 de març de 2013, resol 
expressament al respecte: 
"PRIMERO.- Que debemos estimar y estimamos el recurso de casación interpuesto 
por la representación procesal de "Telefónica Móviles España, S.A." contra la 
Sentencia dictada, con fecha 17 de septiembre de 2009, por la Sala de lo 
Contencioso-administrativo (Sección Primera) del Tribunal Superior de Justicia de 
Cataluña, en el recurso número 271/2008, que se casa y anula. 
SEGUNDO.- Que debemos estimar en parte el recurso contencioso-administrativo 
interpuesto por "Telefónica Móviles España, S.A.", contra la Ordenanza Fiscal 
reguladora de la Tasa por aprovechamiento especial del dominio público local, a 
favor de empresas explotadoras de servicios de suministros de interés general, del 
Ayuntamiento de Abrera, declarando, en relación con la prestación de servicios de 
telefonía móvil, la nulidad del último inciso ("con independencia de quien sea el 
titular de la red") del apartado 2 del artículo 2; del apartado 2 del artículo 3, en 
cuanto atribuye la condición de sujeto pasivo de la tasa regulada a las empresas o 
entidades que no sean titulares de las redes a través de las cuales se efectúen los 



suministros, aunque sean titulares de derechos de uso, acceso o interconexión a las 
mismas; y del artículo 5. 
TERCERO.- No hacemos expresa condena sobre las costas de este recurso de 
casación ni sobre las devengadas en la instancia. 
En conseqüència, i atès que aquesta Administració assumeix la decisió adoptada 
pels Tribunals sentenciadors, resulta procedent aplanar-se als recursos 
contenciosos administratius 258/2009, 428/2010 i 293/2010, que es segueixen 
davant del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya, Sala del Contenciós 
administratiu, Secció Primera, en els estrictes termes continguts a la decisió del 
Tribunal Suprem expressada a la sentència abans transcrita, amb la finalitat 
d'acatar els criteris jurídics fixats per l'Alt Tribunal i evitar litigis innecessaris. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Aplanar-se en el recursos contenciosos que s’especifiquen seguidament, 
interposats per les operadores de telefonia mòbil contra l’Ordenança fiscal 
reguladora de la taxa per aprofitament especial del domini públic local a favor 
d’empreses explotadores de serveis de subministres d’interès general, aprovada per 
aquest Ajuntament per als exercicis que, així mateix s’especifiquen, i que es troben 
en tramitació davant el Tribunal Superior de Justícia de Catalunya,  en els estrictes 
termes continguts a la decisió del Tribunal Suprem expressada a la sentència 
transcrita a la part expositiva d’aquest acord: 

Nº RECURS  RECURRENT EXERCICI 

258/2009 Telefónica Móviles España S.A. 2009 

428/2010 Vodafone España S.A. 2010 

293/2010 Telefónica Móviles España S.A. 2010 

 
SEGON.-  Comunicar aquest acord al Tribunal Superior de Justícia de Catalunya en 
els procediments de referència, i a l’Organisme de Gestió Tributària de la Diputació 
de Barcelona. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Oscar Lomas,  PSC, presenta la proposta tot dient que com ja es va explicar 
en el passat ple de desembre de l’any passat, tot i la sentència inicial favorable del 
Tribunal Superior de Justícia. El Tribunal Suprem va resoldre a favor del recurs de 
cassació interposat per Telefònica Moviles España, contra la ordenança fiscal 
municipal reguladora de la taxa d’aprofitament especial del domini públic local a 
favor de les empreses explotadores de serveis d’interès general, exercici 2008. Així 
mateix informàvem de que sobre aquesta mateixa qüestió s’estava pendent de 
l’emissió de dictamen per part del Tribunal  Europeu. Finalment, a principis d’any, 
el Tribunal Europeu ha resolt la qüestió prejudicial a favor de les empreses de 
Telefonia Mòbil, i per tant oposant-se a l’aplicació d’una taxa per l’ocupació del sol, 
subsòl o vol públic , tal i com es plantejava en la ordenança fiscal. 
Encara que aquesta resolució judicial fa referència a l’exercici 2008, és lògic que el 
sentit de la resolució crea la jurisprudència pels cassos  posteriors i per tant es 
competent l’aplanament en els procediments judicials oberts per aquestes mateixes 
causes pels l’any 2009 i 2010. 
Per CU intervé el Sr. Lluís Bacardit, i diu que a partir de l’any 2000 les 
Administracions Locals van començar a aplicar taxes i gravàmens a les operadores 
de telefonia mòbil. Des de llavors hi ha hagut una batalla legal, recurrent a totes les 
instancies i fases administratives i judicials, entre ajuntaments i operadores. 



De l’innombrable nombre de sentències dels diferents tribunals l’argument, de tots 
els utilitzats per les operadores,  que ha resultat essencial és el de considerar que 
les mencionades taxes són contraries a  l’article 13 de la Directiva d’Autorització 
2002/20/CE, tal com es va reconèixer a la sentència del TJUE (Tribunal Justícia 
Unió Europea) de 12 de juliol de 2012. 
A partir d’aquesta sentència la majoria de Jutjats i Tribunals espanyols i autonòmics 
estan assumint i confirmant el fallo del TJUE i creant una jurisprudència de la que 
és difícil apartar-se. Evidentment, les operadores de telefonia mòbil continuen 
utilitzant com a arma principal de defensa aquesta sentència. 
No cal dir que aquesta sentència va ser demolidora pels interessos dels 
Ajuntaments que, com el de Castellar, tenien aprovades Ordenances Fiscals 
regulant aquestes taxes.  Hi ha Ajuntaments que han presentat al�legacions, però 
ja és molt complicat pels Jutjats i Tribunals apartar-se de la interpretació fixada pel 
TJUE i confirmada ja per vàries sentències posteriors del Tribunal Suprem. 
Per tant, sembla coherent aplanar-se en els recursos que es troben en tramitació 
davant el Tribunal Superior de Justícia de Catalunya. El vot serà favorable. 
També per l’Altraveu el Sr. Marc Serra: 
Des de l'Assemblea de L'Altraveu ens abstindrem en aquest punt, per una qüestió 
més ideològica que tècnica.  
Per principis ens fa mal haver d'acatar una sentencia que va en contra dels 
interessos del nostre municipi, i que provoca l'anul�lació d'una taxa aprovada per 
aquest ple, màxima representació  democràtica del poble de Castellar, que veu 
anul�lada la seva sobirania per instàncies judicials d'àmbit supramunicipal. 
Entenem que en aquest cas, intentar practicar la desobediència és extremadament 
complicat, ja que ens obliga a obrir un enfrontament contra les grans companyies 
telefòniques, que tenen varies sentències al seu favor i que faran servir tots els 
seus mitjans per no pagar allò que se'ls reclama. Així doncs, ens trobem davant la 
dicotomia de ser pràctics i acceptar la dura realitat i rendir-nos als grans interessos 
de les telefòniques, o seguir amb la nostre utopia i lluitar fins al final pels nostres 
somnis, i creure que amb la voluntat i el suport popular tot es possible. 
En aquest cas, optem per una solució intermitja, no estem disposats a renunciar 
mai a la lluita i a la utopia, i per tant no podem votar a favor d'un aplanament (on 
la pròpia paraula ja va en contra de tot principi de dignitat), però reconeixem que 
potser en aquests moments, els nostres esforços s'han de dedicar a d'altres 
qüestions més rellevants, urgents i de més transcendència, de manera que no 
podem votar completament en contra d'aquest acatament. 
És per aquests motius, i aprofitant i reconeixent el nostre còmode paper a l'oposició 
per poder prendre qualsevol decisió, que ens abstindrem, encara que sigui per 
deixar constància davant les companyies telefòniques que el Ple de l'Ajuntament no 
s'aplana completament davant d'elles. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:       DINOU           (19) dels regidors del PSC, CiU i PP 
 Vots en contra:   CAP          
 Abstencions:       DOS              ( 2)  dels regidors de l’Altraveu  

 
6.-   APROVACIÓ COMPTE GENERAL DE L’EXERCICI 2013. 
ATÈS que la Intervenció de l’ajuntament ha format el compte general de l’exercici 
2013, de conformitat amb l’article 212.2 del text refós de la Llei reguladora de les 
hisendes locals, aprovat per Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març. 
ATÈS que la Comissió especial de comptes, en sessió celebrada el dia 29 de maig 
de 2014, ha acordat informar favorablement el compte general. 
ATÈS que el compte general amb l’informe de la Comissió especial de comptes s’ha 
exposat al públic durant un termini de quinze dies, mitjançant anunci publicat al 
Butlletí Oficial de la Província de Barcelona de 5 de juny de 2014, i que en el 
termini d’informació pública no s’han presentat reclamacions, reparaments ni 
objeccions. 



ATÈS el que es preveu a l’article 212.4 del text refós de la Llei reguladora de les 
hisendes locals, aprovat per Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Aprovar el compte general de l’Ajuntament de Castellar del Vallès 
corresponent a l’exercici de 2013. 
SEGON.- Trametre el compte general a la Sindicatura de Comptes de Catalunya i 
al Tribunal de Comptes. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta el Sr. Oscar Lomas, PSC, dient que portem a aprovació 
definitiva el compte general de l’any 2013. El compte general s’ajusta a allò que 
preveu els articles 208 i 209 de la llei d’hisendes locals i està integrat pel balanç, 
compte de resultats, la liquidació del pressupost i la memòria, document que 
amplia i comenta la informació continguda en els altres tres documents.  
El compte general  ha estat publicat en el Butlletí Oficial de la Província i posterior 
exposició durant el període de 15 dies hàbils. Vist que s’ha superat el període i no 
hi ha hagut al�legacions, correspon ara al ple de la Corporació, l’aprovació definitiva  
dels comptes generals de l’exercici de 2013 i posteriorment trametre la 
documentació al Tribunal de Cuentas i a la Sindicatura de Comptes    
Per CiU el Sr. Agustí Sampere,  i diu que ens trobem davant d’un nou tancament. 
El tancament del 2013 fa enveja. Un benefici comptable de 3.722.903’53 €; un 
romanent de tresoreria de mes de dos milions d’euros i, encara que els balanços 
donen la tresoreria més baixa en temps,fa enveja, però demostren que no era 
necessari pujar tant els impostos, s’ha gastat menys, i s’ha recaptat mes, per tant 
arribem a la mateixa conclusió, no calia apretar tant als ciutadans.  
Si es tractes d’una empresa privada aquest tancament el firmaria qualsevol, però 
es tracta del tancament dels números del nostre Ajuntament,  uns números que 1) 
consoliden una altre apujada de l’BI, 2) consoliden un nou imposts tant 
contradictori com el del clavegueram que quan menys consumeixes més alt és el 
preu per metre cúbic, i 3) sobretot seguin pressupostant despeses que any rera any 
no s’executen i ingressos molt per sota del que recapten. 
Ens ho mirem com ens ho mirem no calia apujar tant la pressió fiscal a la 
ciutadania de Castellar. 
També el Sr. Antonio Carpio,  PP, intervé i diu que en coherència amb la nostra 
exposició dels pressupostos votarem que no, perquè no compartim els objectius ni 
les línies d’aquest govern municipal. Per una altra banda, desprès de revisar la 
documentació aportada, ens ha n’alegrem que en aquest exercici la despesa s’hagi 
contingut. Es just reconèixer i no ens cansarem de repetir que, ha estat gracies a 
l’execució del pla d’ajust i demanarem que no es relaxin i que segueixin en aquesta 
línia. Aquest préstec no ha estat un xec en blanc, primer perquè s’ha de tornar i 
també hi ha un seguiment de totes les despeses en aquesta Administració. 
També volem recordar que a data d’avui seguim sense rebre els ajuts i les 
subvencions de la Generalitat, i cal reconèixer que si la Generalitat pagues les 
deutes que té amb aquest Ajuntament aniríem molt mes bé, tal i com ja 
l’administració de l’estat. 
Per acabar dir, que fent referència a les comptes generals de l’exercici de 2013, el 
nostre vot serà en contra, perquè no compartim les politiques d’aquest govern i no 
volem ser còmplices de l’endeutament que te aquest Ajuntament, per molt que el 
vulguin disfressar, i seguirem vigilant perquè no es tornin a cometre excessos ni 
desviacions absurdes, i que es continuí pagant puntualment als proveïdors.        
S’obra un torn de replica amb el Sr. Oscar Lomas, PSC, tot recordant que el que 
s’aprova en el compte general és una qüestió tècnica, no la qüestió política de 
l’execució en si del pressupost.     
Per CiU intervé la Sra. Bea Garcia, per rebatre la intervenció del PP, ja que com 
tothom sap l’estat no només no paga puntualment sinó que cada vegada deu mes 
diners al govern de la Generalitat i que cada cop ens està collant més  i més. 



Torna a intervenir el Sr. Antonio Carpio, PP, per demanar a la senyora Bea Garcia 
que es centri mes en les necessitats del poble de Castellar del Vallès . 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:       TRETZE          (13) dels regidors del PSC 
 Vots en contra:   VUIT              ( 8) dels regidors de CiU, Altraveu i PP          
 Abstencions:       CAP  

 
7.-   MODIFICACIÓ DE CRÈDIT NÚM. 6/2014. 
ATÈS que l’alcalde ha ordenat la incoació d’expedient de concessió de crèdit 
extraordinari i de suplement de crèdit al pressupost de despeses de l’ajuntament, 
d’acord amb el que es preveu a l’article 177 del text refós de la Llei reguladora de 
les hisendes locals. 
ATÈS que en la tramitació de la modificació de crèdit s’ha seguit el que disposen els 
articles 8, 9 i 11 de les Bases d’Execució del pressupost. 
VIST l’informe de l’interventor. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Aprovar inicialment la modificació de crèdit número 6/2014 del 
pressupost de l’ajuntament, d’acord amb el detall que figura a l’expedient i amb el 
resum següent: 

 
ESTAT D’INGRESSOS  
- Nous ingressos ......................................................... 30.000,00 
Variació de l’estat d’ingressos........................................ 30.000,00 
  
ESTAT DE DESPESES  
- Crèdits extraordinaris ............................................... 9.000,00 
- Suplements de crèdit................................................ 30.000,00 
- Transferències de crèdit negatives............................... 9.000,00 
Variació de l’estat de despeses....................................... 30.000,00 
 
SEGON.- Sotmetre la modificació de crèdit a informació pública durant un termini 
de quinze dies comptats a partir del següent al de la publicació de l’anunci 
corresponent al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona. 
TERCER.- Entendre definitivament aprovada la modificació de crèdit en cas que no 
es presentin reclamacions en el període d’informació pública i publicar el resum 
per capítols en el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona, entrant en vigor una 
vegada publicada. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Oscar Lomas, PSC, presenta la proposta, i diu que es presenta a aprovació 
una modificació de crèdit que té un doble objectiu, d’una banda incorporar la 
despesa fruit de la  sentència del tribunal superior de justícia referent la preu just 
de l’expropiació d’una parada  de l’antic mercat; en aquest cas després de 6 ans de 
litigi, el tribunal superior de justícia dona la raó a l’Ajuntament i fixa el preu just en 
30.000 €, que era la proposa inicial, per compte dels 110.000 € que demanava 
l’antic concessionari. D’altra banda en aquesta mateixa modificació es dota 
pressupostàriament la partida de contribució a plans de pensions del personal 
municipal, sense que aixó suposi un increment de la massa salarial . En aquest 
sentit no es va preveure en el pressupost inicial, ja que en el moment de la seva 
aprovació les aportacions estaven prohibides temporalment pel govern de l’estat, i 
en posterioritat amb l’aprovació de la llei de pressupostos per l’any 2014 s’ha 
aixecat aquesta prohibició pels Ajuntaments que compleixin una doble condició, per 
una banda que no s’incrementi la masa salarial i d’altra banda que s’hagin subscrit 
aquests plans en anterioritat al 31 de desembre de 2012, fet que en el nostre cas 
es compleix i per tant amb aquesta modificació de crèdit es podrà fer la part del 



promotor al pla de pensions del personal municipal. 
Per CiU intervé el Sr. Agustí Sampere,  i felicita als serveis jurídics de 
l’Ajuntament en la sentencia de la parada de la plaça del mercat. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:       DINOU            (19) dels regidors del PSC, CiU i Altraveu 
 Vots en contra:   CAP           
 Abstencions:       DOS               ( 2)  dels regidors del PP  

 
8.-   ADHESIÓ AL CONVENI  " PER A LA CREACIÓ D'UN FONS SOCIAL DE 
VIVENDES". 
Aquest Ajuntament sensible a la problemàtica de l’habitatge que se’n ofereix avui 
dia per les diferents circumstàncies econòmiques prou conegudes, ha mantingut 
una sèrie de serveis i actuacions per tal d’ajudar a la ciutadania, particularment 
aquella més desproveïda de recursos, a satisfer aquest dret de l’habitatge que 
l’article 47 de la Constitució Espanyola, estableix com a bàsic. En aquesta línia 
disposem i consolidem l’Oficina d’Habitatge, les ajudes que s’atorguen des de l’Àrea 
de Benestar Social, i ampliem el nostre camp d’actuació amb requeriments a les 
entitats bancàries per tal que doni compliment a allò que estableix la llei 18/2007, 
de 28 de desembre, del Dret de l’habitatge. 
Ara en aquesta línia es proposa l’adhesió al conveni entre diversos Ministeris, la 
Federació de Municipis i Províncies, entitats financeres, que te per objecte: 
promoure la creació, per part de les entitats de crèdit, de fons socials de vivendes 
en el marc de la disposició addicional única del Reial Decret Llei 27/2012, de 15 de 
novembre, de mesures urgents  per a reforçar la protecció dels deutors hipotecaris. 
Aquests fons de vivendes propietat de les entitats de crèdit està destina a 
l’arrendament en condicions favorables a les persones que trobant-se en 
determinades circumstàncies, hagin estat  desnonades del seu habitatge habitual. 
Amb aquesta adhesió, les entitats financeres que disposin d’habitatges d’aquest 
fons en el terme de Castellar del Vallès, esta obligades a demanar a l’Ajuntament 
informes als Serveis Socials, per tal de valorar les sol�licituds que es tramitin 
segons el procediment previst a la clàusula cinquena del conveni. Estimant que 
aquesta intervenció dels Serveis Socials  en el procediment d’adjudicació pot ser 
significativa. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
L’Adhesió  d’aquest Ajuntament al conveni per a la creació de fons socials 
d’habitatge, subscrit el 17 de gener de 2013, entre els Ministeris de Foment; 
Economia i Competivitat; sanitat, Serveis Social i Igualtat; la Federació Espanyola 
de Municipis i Províncies i diverses entitats de crèdit. Acceptant les seves clàusules i 
les condicions que hi figuren. 
 
INTERVENCIONS 
Defensa la proposta el Sr. Aleix Canalis, PSC,  tot dient que des de fa anys, des 
de l’Ajuntament estem treballant en formules per fer aflorar al mercat de lloguer, 
els habitatges buits que tenim a la nostra vila. 
Des de l’Oficina Local d’Habitatge, en coordinació amb d’altres àrees del Consistori, 
especialment Benestar Social, s’han dut a terme mesures de tot tipus per tal 
d’estimular l’ús de la Borsa d’habitatge municipal com una eina útil per accedir a 
habitatges de lloguer a un preu raonable. 
Durant els darrers anys, hem treballat ajudant tant als propietaris (establint 
avantatges de tipus fiscals) com als possibles llogaters ( acompanyant i tramitat tot 
tipus d’ajudes d’accés a l’habitatge), per tal de poder garantir l’accés a un habitatge 
digne a un cost raonable als castellarencs i castellarenques. 
D’altra banda,també hem obert expedients a entitats financeres amb habitatges 
desocupats a la nostra vila, per tal de forçar a llogar-los a un preu social. 



Així mateix, més recentment, hem iniciat línies de col�laboració amb aquetes 
mateixes entitats financeres amb el mateix objectiu. 
En aquest sentit, ara fa uns mesos, vam signar un conveni amb Catalunya Caixa i 
avui  proposem l’adhesió del nostre municipi al conveni entre diversos Ministeris, la 
Federació de Municipis i Províncies, entitats financeres, que te per objecte: 
promoure la creació, per part de les entitats de crèdit, de fons socials de vivendes 
en el marc de la disposició addicional única del Reial Decret Llei 27/2012, de 15 de 
novembre, de mesures urgents  per a reforçar la protecció dels deutors hipotecaris.  
Aquests fons d’habitatges, propietat de les entitats de crèdit, està destina a 
l’arrendament en condicions favorables a les persones que trobant-se en 
determinades circumstàncies, hagin estat  desnonades del seu habitatge habitual. 
Amb aquesta adhesió, les entitats financeres que disposin d’habitatges d’aquest 
fons en el terme de Castellar del Vallès, esta obligades a demanar a l’Ajuntament 
informes als Serveis Socials, per tal de valorar les sol�licituds que es tramitin 
segons el procediment previst a la clàusula cinquena del conveni.  
Entenem que d’intervenció dels Serveis Socials municipals, en el procediment 
d’adjudicació d’aquests habitatges pot ser interessant de cara a poder donar 
solucions habitacionals a persones o famílies en situacions de vulnerabilitat. 
Aquest és doncs per a nosaltres un petit pas més, cap al nostre objectiu de garantir 
l’accés a l’habitatge  digne i a un cost raonable per tots els nostres veïns i veïnes. 
Per CiU intervé el Sr. Lluís Bacardit, i diu que el conveni per a la creació d’un fons 
social de vivendes, com s’ha dit, es va subscriure el 17 de gener de 2013 i en una 
primera instància es van posar en lloguer, a tot l’estat espanyol, unes 6.000 
vivendes  propietat de bancs i caixes. 
Encara que el conveni presenti mancances i deficiències , es recomanable adherir-
s’hi, ja que els ens locals hem d’aprofitar totes les mesures que es posin al nostre 
abast per pal�liar el drama social dels desnonaments.  Aquest és un pas que ja 
s’hauria d’haver fet, però com diuen en castellà “mas vale tarde que nunca. 
En aquest Fons Social de Vivendes hi poden accedir les persones que hagin estat 
desnonades per l’impagament de la hipoteca de la seva primera vivenda, des de l’1 
de gener del 2008 i que, a més, es trobin en situació especial de vulnerabilitat 
social. Els habitatges s’ofereixen en lloguer per imports que oscil�len entre 150 i 
400 euros al mes. Els bancs i les caixes posen a disposició dels possibles 
beneficiaris i dels ajuntaments, la informació relativa als pisos inclosos en el Fons 
Social de Vivendes en lloguer, així com de les seves característiques bàsiques, 
distribució per municipis i requisits per accedir al contracte d’arrendament i les 
seves condicions. Els pisos es poden consultar a les diferents pàgines web i a les 
oficines dels bancs i caixes. 
Al conveni s’estableix que els Serveis Socials s’encarregaran d’emetre, en el termini 
de quinze dies i, a petició de les entitats financeres, un informe sobre la necessitat 
o risc social dels sol�licitants de vivendes, amb l’objectiu de prioritzar entre les 
persones que optin a un habitatge de lloguer. L’assignació de vivendes, com hem 
dit, es va iniciar el 31 de març de 2013  i el procés es repeteix abans de la 
finalització de cada trimestre. Benvinguts a l’adhesió al conveni. El nostre vot serà 
favorable. 
Intervé per l’Altraveu el Sr. Marc Serra: 
L'equip de govern del PSC ens proposa avui al Ple adherir-nos a un conveni per a 
que els bancs creïn un fons social d'habitatge, amb aquells habitatges buits de que 
disposen i estan disposats a cedir. 
Aquest conveni es va signar el gener de 2013, entre diferents ministeris del govern 
español i múltiples entitats bancàries de l'Estat, més algun altre organisme públic 
estatal i d'altres entitats afins. La signatura del conveni el gener de l'any passat no 
va estar lliure de crítiques. Ja de per si fa de malfiar un conveni on només hi ha 
representada la part que desallotja, i que segresta la democràcia tombant la 
Iniciativa Legislativa Popular impulsada per la Plataforma d’Afectats per la Hipoteca 
i recolzada per més d'1 milió 400 mil firmes. Tot plegat ja feia pensar d'entrada en 



una operació de maquillatge barat que no afrontava els greus problemes 
d'habitatge que pateixen milers de famílies. 
La hipocresia del conveni també es veu reflectida amb el número d'habitatges 
posats a disposició del fons. Menys de 6000 habitatges repartits per tot l'Estat de 
33 entitats bancàries. Una xifra que en el seu moment la PAH va considerar ridícula 
i insultant, i no els faltava raó tenint en compte que des de l'inici de la crisi el 2008 
fins al 2012 el número de desallotjaments ja superava els 170 mil cassos. En 
aquest sentit les xifres a Castellar encara són més precàries, ja que segons l'equip 
de govern, a tot Castellar es té constància d’un sol habitatge del BBVA pertanyent 
al fons (habitatge de 81 metres quadrats i 4 habitacions i termini de sol�licitud fins 
el 29 d'agost) 
De fet, segons el propi equip de govern, la proposta d'adhesió es porta avui al ple 
perquè fins ara no es disposava de cap habitatge del fons al nostre municipi. I 
malgrat la nul�la oferta d'habitatge social, no hi ha hagut cap acció per part de 
l'equip de govern del PSC per intentar augmentar-la.  
A tot això cal sumar-hi els estrictes requisits que estableix el conveni per poder 
accedir al lloguer social. Uns requisits que ja es va advertir que excloïen a la major 
part dels afectats, i que inclouen una mesura tant perversa com negar la 
possibilitat de firmar el lloguer social abans de ser desallotjat, o que només es pot 
sol�licitar un habitatge social a la mateixa entitat que t'ha desallotjat, una autèntica 
humiliació i mostra de cinisme, ja que les relacions entre les famílies desnonades i 
les entitats que les han expulsat de casa seva, són de tot menys cordials. 
D'altres requisits que podem destacar i que ens fan dubtar de la bona voluntat 
d'aquest conveni són: 
- Els contractes de lloguer són només de 2 anys, prorrogable un any mes si es 
mantenen els requisits de seguir vivint en la misèria. Un cop passats els 2 anys, no 
es proposa ni es preveu cap solució sigui quina sigui la situació dels afectats. 
-  Dóna potestat a les entitats bancàries a tenir tota la informació social i 
econòmica de les famílies per a la seva valoració. Des de L'Altraveu, confiem que 
l'Ajuntament farà aplicar el punt del conveni que permet arribar a acords amb les 
entitats bancàries perquè sigui el propi Ajuntament, i no el banc, qui faci aquesta 
valoració.  
- En qualsevol cas, el conveni no obliga a res als bancs, ni tant sols a aquells 
rescatats amb diners públics. Tot queda supeditat a la seva voluntat i a les seves 
mans, i ja sabem quina és la seva voluntat i com estrangulen les seves mans. 
- Prova de la mala fe d'aquest conveni, s'està utilitzant per part dels bancs com a 
excusa en alguns cassos per negar el lloguer social a famílies encara no 
desallotjades, i a l'administració pública li serveix d'argument per tal de no haver 
de promoure més i millors solucions. 
El fracàs d'aquest fons social és tant gran, que el passat mes de maig, la Comissió 
de Seguiment i Coordinació del conveni es va veure obligada a ampliar les 
circumstàncies que permeten accedir al fons, ja que un any i mig després de la 
seva creació, dels 6000 habitatges del fons, només s'han tramitat 750 sol�licituds i 
s'han formalitzat 410 contractes, mentre el número d'execucions hipotecaries 
supera les 70mil durant el mateix període de temps. Un fracàs més que anunciat, 
que fins i tot reconeixia el mateix secretari del Ministerio de Economia durant el 
mateix mes de maig, afirmant que no estaven satisfets amb el número d'habitatges 
llogats.  
I si ens centrem únicament en Castellar, dubtem molt que l'adhesió per part de 
l'Ajuntament a aquest conveni ajudi a solucionar els problemes dels nostres 
vilatans. De fet, aquesta és una mesura més que neix amb els papers mullats, com 
ho va ser el conveni amb Catalunya Caixa, del que no n'hem sabut res més, o les 
sancions als bancs que tenien pisos desocupats. Fa temps que les polítiques 
d'habitatge d'aquest equip de govern són erràtiques, i no han donat cap mena de 
resultat que hagi impedit el patiment i el drama dels desallotjaments al nostre 
poble, o facilitat una solució digne a aquelles famílies afectades. 



Tot plegat demostra la nul�la voluntat del govern español del Partit Popular per 
afrontar el problema de l'habitatge, la incapacitat de l'equip de govern local del PSC 
per donar resposta als problemes dels castellarencs, i la inutilitat d'aquest conveni 
per solucionar res. 
En aquest sentit, i ja per finalitzar, és significatiu el segon paràgraf del conveni on 
es diu textualment:  
“El objeto de este Convenio consiste, (...) en portar nuevos instrumentos que, sin 
alterar el règimen jurídico vigente, mejoren la situación de aquellas familias que se 
encuentren en una situación de mayor dificultad social, fundamentalmente en lo 
que al acceso a la vivienda se refiere.” 
Ressaltem i destaquem la voluntat del conveni de no alterar el règim jurídic vigent, 
una solució que reclamava la PAH amb la seva ILP, que nosaltres com a Altraveu 
recolzem, i que creiem fermament que és la única solució real al drama de la gran 
estafa hipotecaria articulada des de les entitats financeres, amb la complicitat dels 
governs de tots els colors i de tots els organismes públics. 
Des de L'Altraveu ens neguem a ser còmplices d'aquest pedaç articulat entre el 
govern central i els bancs, a participar d'aquesta operació de maquillatge de les 
entitats bancàries, ens neguem a haver de renunciar a alterar el règim jurídic 
vigent per aconseguir unes molles per part dels bancs, ens neguem a seguir el joc a 
bancs, Partit Popular i elits empresarials que ens ofereixen molles per seguir fent i 
desfent per a poder guanyar diners i seguir explotant al poble treballador. 
L'adhesió a aquest conveni no soluciona res a Castellar, disposar d'un sol pis de 
lloguer social, gestionat pel BBVA, amb les condicions i criteris exposats per 
accedir-hi, no és una contrapartida suficient com per acceptar la trampa de bancs i 
govern espanyol per fer veure que tenen consciència social. Així doncs, des de 
L'Altraveu demanem la retirada d'aquest punt de l'ordre del dia, o en cas contrari, 
ens veurem obligats a no donar suport a l'adhesió a aquest conveni, instant al 
govern local a buscar i treballar per aconseguir solucions reals, des del diàleg i la 
cooperació amb aquelles entitats que fa anys que estan aconseguint al carrer, 
autèntiques victòries i solucions impossibles. Si se puede! 
Pel PP intervé el Sr. Antonio Carpio,  manifesta el vot a favor del seu grup, diu 
també que celebren aquesta adhesió al conveni per a la creació d’un fons social 
vivendes.  
Sobre un torn de replica amb el Sr. Aleix Canalis,  PSC,  per dir que tot i que és 
un bon conveni no solucionarà el problema de l’habitatge, però entenem que cal 
agafar totes les eines que tenim a la nostra ma per tal d’intentar donar solucions i, 
una d’elles és l’adhesió a aquest conveni. 
Intervé el Sr. Lluís Bacardit,  CiU. En aquest tema tan punyent i complicat per a 
les persones afectades l’actitud sempre ha de ser  en positiu i buscar les solucions 
que siguin  més factibles, encara que en ocasions no siguin les millors. 
En aquest sentit cal emmarcar els acords aconseguits per la l’Agència de l’Habitatge 
de Catalunya i la conselleria de Territori i Sostenibilitat. Mirin, l’any passat van 
aconseguir que Catalunya Caixa poses a disposició de la Generalitat 400 pisos amb 
rendes baixes de lloguer, d’entre 150 i 350 euros. Bankia va cedir al febrer 
d’enguany 230 pisos per a aquesta mateixa finalitat. Ahir, dia 14 de juliol, la Sareb, 
el anomenat banc dolent, va signar amb la Generalitat cedir 600 pisos, que tindran 
una quota entre 150 i 400 euros. En total 1.230 pisos que gestiona o gestionarà 
l’Agència de l’Habitatge de Catalunya.  
Aquest és el primer acord que signa la Sareb a tot Espanya. Això  no és fruit de la 
cap casualitat.  És fruit de creure’s la necessitat i el greu problema generat amb 
l’accés a la vivenda;  i de treballar, de treballar dur per, com a mínim, pal�liar-lo i 
anar a la recerca de solucions, sense demagògies  ni estridències. Aquesta és la 
actitud que ha de prevaldre, també a l’oficina local de l’Habitatge de Castellar. 
El Sr. Marc Serra, per l’Altraveu, assenyala que el conveni obliga als bancs a 
demanar informes a serveis socials,  i que l’Ajuntament transmeti aquesta 
informació perquè els bancs valorin la informació; i el que demanen és que aquesta 
informació  sigui valorada des de serveis socials i siguin els serveis socials els qui 



tinguin la última paraula pel que fa a l’execució del pisos, i així els bans no disposin 
d’informació confidencial i privada de les persones afectades sobre la seva situació 
econòmica i social. Per tant el que demanen és aixó, si s’arribarà a aquest tipus 
d’acord i si hi ha la voluntat d’arribar-hi. 
Per acabar recordar que l’any 2008 el Pl a Local d’Habitatge ja anunciava que hi 
havia 471 llars amb risc d’exclusió social, és necessitaven 1.000 habitatges i n’hi 
havia 1.300 de buits; de tot aixó no s’ha fet res. Nosaltres, l’Altraveu, l’any 2009-
2010 van elaborar un informe que permetia en sol municipal públic facilitar la 
construcció d’habitatge públic, 500 habitatges, a un cost molt baix perquè no 
s’havia de pagar el sol. Ara en la revisió del POUM que s‘aprovarà el 2015-16 
permetran tenir una reserva de sòl d’uns 100 habitatges socials. 
Hem fer moltes propostes que no s’estan complint i que no tant sols s’han creat i 
que al final acaben en això, en aquest conveni que ja fa un any i mig que esta en 
vigor, i que d’aquí 6 mesos s’acaba i no creiem pas que es prorrogui.    
El Sr. Aleix Canalis,  PSC,  referint-se a la intervenció del grup de l’Altraveu que, 
com be han dit estan a l’oposició i poden permetre’s els luxe de votar el que 
vulguin, però si estesin en la en la situació de l’equip de govern òbviament  que 
signarien i s’adherien a aquest conveni perquè és un petit pas endavant per que pot 
donar solucions a alguna família de Castellar. 
I contestant a la petició de qui farà la valoració en l’execució del pisos, dir que 
demanarem executar aquesta clàusula en la qual els serveis socials de l’Ajuntament 
podrien fer les valoracions de les famílies afectades. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:       DINOU            (19) dels regidors del PSC, CiU i PP 
Vots en contra:    DOS               ( 2) dels regidors de l’Altraveu           
Abstencions:       CAP  

 
9.- ADHESIÓ A LA MOCIÓ DEL CONSELL DE COOPERACIÓ PEL 
DESENVOLUPAMENT PER LA CONTINUÏTAT DE LA COOPERACIÓ MUNICIPAL 
ATÈS que el Consell de cooperació al Desenvolupament de la Generalitat de 
Catalunya vol fer un reconeixement públic a la trajectòria i al valor de la cooperació 
municipal que des de fa més de 25 anys, doncs els ajuntament van ser les primeres 
administracions a dedicar-hi recursos públics.  
ATÈS que la cooperació municipal catalana ha estat molts anys pionera  a nivell 
europeu i mundial, entenent que des de la pròpia autonomia local calia actuar per 
combatre els desequilibris nord- sud i el treball per la pau i els drets humans. 
ATÈS que per aquests motius podem afirmar que la cooperació municipal catalana, 
és fruit d’una consciència col�lectiva i que s’empara en un seguit de lleis i 
normatives, a tots els nivells, municipal, autonòmic, estatal i internacional, que 
avalen des de fa dècades aquesta capacitat d’actuació .  
ATÈS que el passat dia 28 d’abril el Consell de cooperació al desenvolupament de 
Catalunya va aprovar una moció en favor de la cooperació municipal i en contra de 
la llei 27/2013 LRSAL, la qual d’ aplicar-la suposaria un retrocés i una involució 
competencial del model de governabilitat internacional , ja que va en sentit contrari 
a l’evolució de l’acció exterior a nivell mundial i a l’agenda global de noves 
tendències del desenvolupament. 
ATÈS que en aquesta mateixa moció es demana als ajuntaments que tenim 
actuacions en  cooperació al desenvolupament, la pau i els drets humans, en base a 
tota la legislació que ens empara, donem continuïtat a aquesta política. 
ATÈS que l’acord núm 8 de la moció pretén difondre aquest posicionament i 
demana, si es considera oportú, l’adhesió a la mateixa. 
ATÈS que el Consell de Cooperació i Solidaritat de Castellar del Vallès reunits el 
dimecres 9 de juliol  de 2014 va acordar l’adhesió a l’ esmentada moció. 
Atenent a l’ anteriorment exposat l’Ajuntament Ple 
ACORDA. 



PRIMER.- Aprovar l’adhesió de l’Ajuntament de Castellar del Vallès a la Moció del 
Consell de Cooperació al Desenvolupament de Catalunya del passat 28 d’abril de 
2014. 
SEGON.- Notificar aquest acord al Consell de Cooperació al Desenvolupament de 
Catalunya. 
 
INTERVENCIONS 
La Sra. Gloria Massagué, PSC, presenta la proposta . El que fem avui en el 
Plenari municipal és adherir-nos a  la Moció que el Consell de Cooperació al 
Desenvolupament de Catalunya va presentar el passat 28 d’abril. 
Des d’aquest òrgan ens han demanat als ajuntament que treballem en temes de 
cooperació i drets humans  que si ho creiem oportú ens suméssim a la proposta. 
El consell de cooperació de Castellar, reunit el passat dimecres dia 9 va decidir, que 
sí es presentés al Ple municipal. 
Un petit resum del que exposa aquesta proposta.  
Reconeix la trajectòria i el valor de la cooperació i el treball per la pau i els  drets 
humans duta a terme des dels ajuntaments des de fa més de 25 anys.  
Posa de manifest que les administracions locals van ser les primeres en invertir 
recursos públics.  
També que la cooperació municipal catalana és una decisió política fruit d’una 
consciència col�lectiva i que s’empara en un seguit de lleis i normatives a tots els 
nivells com ara: 
La Carta europea d’autonomia local, en la que diu clarament que les entitats local 
poden cooperar amb les entitats d’altres estats. 
Els successius Estatuts d’autonomia que estableixen competències exclusives en 
règim local  a la Generalitat. 
La llei catalana de cooperació al desenvolupament del 2001, aprovada per majoria,. 
I la llei espanyola de Cooperació Internacional per el desenvolupament que diu 
clarament “ la cooperació al desenvolupament que realitzen les CCAA i les entitats 
locals és l’expressió solidària de les respectives societats . 
A més de tot aquest marc normatiu també hi ha diversos pronunciaments 
internacionals sobre la importància del paper dels municipis en el treball de la pau , 
els drets humans i la cooperació al desenvolupament.  
La novetat en tot aquest tema, i en molts altres també, és que el desembre de 
2013  va entrar en vigor LRSAL (Ley de racionalización y sostenibilidad de la 
administración local) una llei amb uns objectius bàsics com aclarir les competències 
municipals, racionalitzar l’estructura organitzativa d’acord amb els principis  
d’eficiència, sostenibilitat i estabilitat financera, garantir un millor control financer, 
etc . fins aquí podríem dir que tot correcte ja que l’objectiu és l’estalvi econòmic 
però el que suposa sobretot aquesta llei és l’eliminació dels serveis de proximitat, ja 
que no considera competència municipal gairebé res. És a dir, afecta a tots aquells 
serveis que no estan considerats competències directes dels ajuntaments., però 
que fins ara cada municipi tenia l’autonomia per decidir si volia desenvolupar-los o 
no. I evidentment la cooperació és un d’aquests serveis afectats.  
Davant d’aquesta situació d’incertesa i confusió ja hi ha municipis que aquest any 
no han contemplat partida pressupostària o bé tot i tenir-la no han obert 
convocatòria per presentar projectes. 
De seguir així la cooperació quedarà com un concepte encara més secundari i com 
una utopia, ja que de l’aportació total en aquest àmbit, el 80% correspon als 
ajuntament. 
Per tot això el consell de cooperació de Catalunya recomana als ajuntaments, 
diputacions, i altres institucions, que en base a la legislació que ens empara donem 
continuïtat a aquesta política, que és el resultat d’una concepció solidària de la 
societat. 
També és cert que durant aquesta setmana el Fons català de cooperació , 
concretament des de la comissió de municipalisme ens han comunicat que estan 



treballant en relació a LRSAL, per conèixer les repercussions concretes en l’àmbit 
de la cooperació municipal. 
Així mateix el Govern de la Generalitat ens ha enviat un comunicat de l’aprovació 
d’un decret llei en el qual s’estableixen mesures urgents per l’aplicació de la llei, 
però no aporta gaire res de nou, ja que no dóna una nova cobertura als municipis 
que ja venien fent cooperació. 
El que caldria és que el parlament de Catalunya aprovés un marc legal específic que 
emparés en les seves activitats la cooperació dels municipis. 
Mentre  no canviï els context legal i atenent a tot l’ anteriorment exposat  el ple de 
l’ajuntament acorda:  

1- Aprovar l’adhesió de l’Ajuntament de Castellar del Vallès a la Moció del 
Consell de cooperació al Desenvolupament de Catalunya del passat 28 
d’abril. 

2- Notificar aquest acord al Consell de Cooperació al Desenvolupament de 
Catalunya. 

 Per CiU,  la Sra. Bea García intervé dient que celebren que reconeixements 
d’aquesta mena es duguin a terme. En aquest sentit és molt important la tasca feta 
pels municipis, sobretot en moments com els que ens toca viure. Aquest és un 
motiu més per estar en contra de la llei  espanyola de racionalització i sostenibillitat 
de l’Administració Local (LRSAL). Recordem que aquesta trajectòria s’inicia com a 
resposta a les demandes de la ciutadania de destinar el 0’17% del PIB a la 
cooperació, ara aquesta escolta ciutadana perilla per l’aplicació d’una llei feta als 
despatxos del govern central en un clar intent de centralitzar les competències. Per 
aquest motiu donarem ple suport. 
D’altra banda celebrem també que l’ajuntament de castellar sigui dels pocs  que 
encara maté l’ajut a la cooperació.  
El Sr. Dani Sagrera¸per l’Altraveu, diu que el seu grup també donarà suport a la 
moció per tot el que s’ha comentat, les competències a nivell local que questa llei 
en molts àmbits està afectant als Ajuntaments. Recorda que fa 15/20 anys es 
demanava el 0’7% de cooperació, fa dos anys  a l’Ajuntament de Castellar estàvem 
en el  0’3 per cent, i ara estem al 0’22%.  
Pel PP el Sr. Victor Martos intervé dient que el 0’7% és la quantitat per la qual es 
lluitava, cap govern de l’estat ha complert aquesta xifra. Ara el govern del PP, en 
aquesta etapa del govern l’ha deixat en un 0’1%. És una circumstància molt greu, 
perquè en el consell de cooperació es presenten els projectes de les entitats de 
Castellar per portar actuacions allà on les necessiten. 
És una moció de suport a la continuïtat de la cooperació municipal de Catalunya, 
peró el rebuig a la llei és un rebuig amb LRSA que és una modificació de la llei 
7/1985, reguladora de les bases de règim local que diu que les comunitats 
autònomes son les que han de vetllar per que tinguem els recursos i l’autonomia 
garantitzada per poder desenvolupar les nostres competències, i això és el que fa 
aquesta Llei, que no assumim competències que comportin una despesa que no ens 
pertoca,i després hem de presentar mocions per reclamar diners a la Generalitat. 
Sempre oblidem dir  que l’estat compleix amb el seus compromisos de pagament. 
Aquesta moció criem que és de postura i de rabieta. Per altra banda aquest 
Ajuntament torna a disposar d’una partida de mes 50.000 € a entitats per seguir 
continuant amb la cooperació municipal amb el desenvolupament. El nostra vot 
serà en contra. 
 
S‘obra un torn de replica  amb la Sra. Gloria Massagué, PSC, dient que la partida 
de cooperació mai desapareixerà, creiem amb la cooperació i que es possible un 
mon més just i quan els països dels sud estiguin millor, nosaltres també  ho 
estarem, és una qüestió de solidaritat i de humanitat. 
Continua explicant que el que s’imputa en el 0’7 son només els impostos directes 
que rep l’Ajuntament, no el total del pressupost. 
 
 



 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:       DINOU            (19) dels regidors del PSC, CiU i Altraveu 
 Vots en contra:   DOS               ( 2) dels regidors del PP           
 Abstencions:       CAP  

 
10.- La proposta  en relació al finançament  de les escoles bressol de titularitat 
municipal , resta sobre la taula 
 
  
11.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
No n’hi ha 
 
12.- PRECS I PREGUNTES 
Per l’Altraveu el Sr. Marc Serrà, pregunta: 
“ATÈS que des de la festa de final de carnestoltes d’aquest any, des de la regidoria 
de joventut no s’ha tornat a organitzar cap altre festa de nit la poble. 
ATÈS que el passat 23 de maig es va celebrar a la sala Blava l’Urban Festival, un 
festival organitzat per col�lectius de fora de Castellar amb la col�laboració de la 
regidoria, i on hi va haver una participació de públic local molt baixa. 
ATÈS que la última activitat muntada des de la regidoria de joventut va ser la Festa 
d’Estiu, el passat 20 de juny, amb tota la programació només de tarda i a la plaça 
de la fàbrica Nova, on la participació, tant al mercat d’artesania com de públic 
assistent va ser extremadament baixa, tenint en compte que la festa servia també 
com a final de curs dels dos instituts. 
ATÈS que el passat 27 de juny mitjançant una nota al facebook de l’Espai Jove, 
s’anunciava la suspensió del Casal d’Estiu Jove per manca d’inscrits. 
ATÈS que el passat 2 de juliol, a través del mateix perfil de facebook anterior, 
s’anunciava que es posposava de cara a l’octubre l’activitat “Urban Champions 
made in Bronx” organitzada per Taulacció Castellar del Vallès i prevista pel dissabte 
5 de juliol, sense donar més informació ni concretar els motius de la cancel�lació de 
la data prevista inicialment. 
ATÈS que a la mateixa data anterior i mitjançant  el mateix canal informatiu, 
s’anunciava  l’anul�lació de tots els concerts d’estius joves previstos per tots els 
dilluns de juliol, al�legant causes externes a l’organització sense especificar. 
ATÈS que al passat Ple municipal del mes de març es va incrementar la jornada 
laboral del regidor de joventut, igualtat i participació del 25% al 40% amb l’únic 
objectiu de poder mantenir el sou de 20.000 €/anuals i complir amb les exigències 
de l’article 1.18 de la Llei 27/2013, de 27 de desembre, de racionalització i 
sostenibilitat de l’Administració Local, ja que en cap moment es va especificar ni 
explicar quines noves tasques realitzaria el regidor amb l’increment de jornada. 
ATÈS que degut als inexplicables i constants canvis d’ubicació de l’Espai Jove durant 
els darrers anys, aquest ha deixat de ser un espai de referència pels joves de 
Castellar, s’ha vist perjudicada la seva activitat i funcionament, i ha limitat els 
espais de participació que tenien els joves, obtenint com a resultat una disminució 
considerable de l’Espai. 
Per aquest motius PREGUNTEM: 
1) Per quin motiu no s’ha tornar a organitzar cap festa de nit des de la regidoria de 
Joventut des del passat Carnaval fins ara?       
2) Quina va ser la participació de la regidoria de Joventut del festival “Urban 
festival” i amb quin criteri i condicions es va cedir la sala Blava a uns col�lectius de 
fora de Castellar?.   
3) Com es valora la baixa participació a la Festa d’Estiu del passat 20 de juny, tant 
al mercat d’artesania com  de públic assistent? . S’ha pensat i valorat que l’horari 
de tarda no sigui un bon reclam per atreure públic?  O potser es degut a la baixa 



participació i implicació dels joves en l’organització de l’activitat, degut a la reducció 
dels espais de participació dins de l’Espai Jove?.    
4) Quines són les causes segons la regidoria pels quals no hi ha hagut un nombre 
suficient d’inscrits al Casal d’Estiu Jove?. Quin ha sigut el nombre d’inscrits?. S’ha 
plantejat poder oferir alguna alternativa pels joves inscrits?. 
5) Per quin motiu s’ha posposat la celebració de l’activitat “Urban Champions made 
in Bronx”. Es podrà celebrar sense incidències aquesta activitat?. Està garantida la 
seva celebració a l’octubre?. El canvi de dates o els motius de l’aplaçament 
obligaran a modificar el format original de l’activitat?.     
6) Quines són les causes alienes a l’organització que han obligat a suspendre tots 
els concerts  d’estiu joves?. Perquè no s’ha pogut reaccionar a temps i solucionar 
els problemes que obliguen a suspendre  una activitat a menys d’una setmana 
abans de la seva celebració?.  
7) Quina difusió s’ha fet de totes aquestes activitats i com es valora?.  
8) A que dedica el regidor de joventut, participació i igualtat el seu increment de 
jornada laboral? . Era necessari aquest increment?. El regidor ha realment 
incrementat el nombre d’hores dedicades a la seva tasca política ? S’ha notat una 
millora de la gestió política  d’aquestes regidories a partir del moment en que se li 
va incrementar la seva dedicació?  
9) Quina ha estat l’evolució de la participació dels joves a l’Espai Jove des del seu 
trasllat al Mirador i fins a la seva ubicació actual?. S’ha incrementat o disminuït el 
nombre de participants respecte l’etapa en que estava ubicat a l’Espai Tolrà? Fins 
ara? A que es degut aquest increment o disminució del nombre d’usuaris i de les 
activitats que s’hi realitzen.  “ 
Contesta el Sr. Dani Perez,  PSC: 
1) No s’ha tornat a organitzar una festa de nit perquè desprès d’una reunió de 
coordinació entre la regidoria de joventut , la policia local i el departament de salut 
i a proposta de les dinamitzadores juvenils es va decidir provar un format de tarda 
per evitar conductes de risc en alguns joves que amb l’excusa de l’activitat 
s’agrupaven a la plaça de la fabrica nova.  
2.) La regidora de joventut va col�laborar en el desenvolupament de l’activitat a 
demanda d’un col�lectiu de joves de Castellar que formen part d’un col�lectiu més 
ampli de varis municipis de la comarca. La sala, com sempre que ho demana un 
col�lectiu juvenil o qualsevol entitat, es cedeix  amb el material que hi ha a la sala i 
amb l’equip de so del que en disposa l’ajuntament. Les condicions de l’ús van ser 
les mateixes que a tothom, que fessin un bon ús de l’equipament i del material 
cedit i que ho retornessin en la seva totalitat i en bon estat. 
3) S’està valorant l’activitat per part de l’equip tècnic per fer els canvis adients i 
millorar l’activitat. 
4) No podem dir una causa concreta de la baixa inscripció, però creiem que la 
situació de crisi cada vegada s’agreuja més i les famílies amb joves no poden 
prioritzar una oferta lúdica per ells i opten per donar-li responsabilitats familiars o 
re ubicar-los amb altres membres de la família abans que inscriure’ls al Casal 
d’estiu jove. Enguany al municipi hi havia tres ofertes més que realitzen casal 
d’estiu per a joves i se’ls ha reconduït a aquestes entitats que ho realitzen. S’han 
inscrit 6 joves. 
5) L’activitat Urban Champions made in bronx és una activitat que es deriva del 
projecte de participació juvenil de la regidoria anomenat Taulacció que figurava al 
Pla Local de joventut sota el títol tufascastellar. Taulacció esta format per col�lectius 
i entitats juvenils que treballen conjuntament amb l’equip tècnic però que 
s’organitzen de forma autònoma i ells han decidit posposar l’activitat per falta de 
temps dels membres de Taulacció per desenvolupar les tasques que se’n deriven de 
l’activitat. Des de la regidoria els donarem tot el suport necessari perquè puguin 
realitzar l’activitat sense incidents i en el format que ells decideixin sempre que es 
respectin les ordenances municipals, tal com diu el full de compromís que els joves 
van signar en el moment de constituir el grup motor. 



6) Desprès del primer concert i davant les molèsties que l’activitat ha ocasionat als 
veïns ens vam plantejar la reubicació de l’activitat però els problemes tècnics que 
suposava aquest canvi no ens ha permès la seva reprogramació. Els concerts no es 
duen a terme a El Mirador per dues raons: problemes d’accés de les persones 
participants i problemes d’aforament, ja que l’aforament autoritzat a la terrassa del 
Mirador és de  70 persones i la previsió era de gairebé el doble. Per altre banda, les 
necessitats de sonorització com be sap vostè, també canvien i per tant el sobrecost 
de l’equip de so ens resultava impossible d’assumir. 
7) La difusió de totes les activitats s’ha fet als centres de secundària alumne per 
alumne, als mitjans de comunicació municipals, i a les xarxes socials on esta 
present Castellar jove. 
8) Com vostès saben l’increment de jornada venia per una adaptació a la llei de 
racionalització i sostenibilitat de l’Administració local. Les meves funcions son les 
que venen marcades pel decret de delegació d’alcaldia. 
9) La participació dels joves s’ha incrementat, ja que els projectes i les activitats 
que es realitzen son més transversals i per tant podem arribar a més joves. El 
nombre d’activitats continua essent la mateixa, dues activitats/ tallers /monogràfics 
al trimestre amb una durada de deu sessions cadascuna una totalitat de 6 a l’any 
que complementa la oferta que es realitza des del mirador.  
 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent un quart de deu del vespre, 
s’aixeca la sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari 
d’aquests acords el Secretari amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 


